
خبر کوتاهاخبار در ایران چقدر بیکار وجود دارد؟

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

ساخت خانه های اجاره ای توسط دولت و شهرداری

 کمالی: سربازان غایب منتظر اجرای مجدد 
طرح »خرید خدمت« نباشند

رییس پلیس فتای ناجا خبر داد:
رصد شاخ های اینستاگرام از سوی پلیس

ماهه  بیکاری در سه  نرخ  از کاهش  کار  وزیر 
نخست خبر داده و با اعلام رقم بیکاری در کشور 
دلایل متعددی را در کاهش این آمار موثر دانسته 

است.
ایران  آمار  مرکز  می گوید  کار  وزیر  که  آنطور 
مرکز رسمی اعلام آمار در کشور به شمار می رود 
و بر اساس آمار اعلام شده از سوی این مرکز طی 
سه ماهه ابتدای امسال نرخ بیکاری نسبت به مدت 

مشابه سال قبل کاهش یافته است.
در  مختلفی  دلایل  شریعتمداری،  گفته  به 
آنها  جمله  از  که  بوده  موثر  بیکاری  نرخ  کاهش 
روستایی  اشتغال  قیمت  ارزان  تسهیلات  پرداخت 
به مناطق محروم روستایی و شهرهای زیر ۱۰ هزار 

نفر جمعیت بوده است.
وی همچنین از افزایش سهم اشتغال روستایی 
این  گفت:  و  داد  خبر  کشور  کل  اشتغال  سبد  از 
میزان از زیر سه درصد به ۲۵.۳ درصد رسیده است.
میزان  اگرچه  شریعتمداری،  گفته  به 
سال  دو  طی  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاری 
گذشته کاهش داشته اما با بهره گیری از روشهای 
جایگزین نظیر اعطای تسهیلات ارزان قیمت، ایجاد 
مشاغل خانگی و ارائه آموزش در محیط کار تا حد 

زیادی نیاز به اشتغال برطرف شده است.
گزارش  تازه ترین  در  اخیرا  ایران  آمار  مرکز 
خود از کاهش ۱۰.۸ درصدی نرخ بیکاری در بهار 
نتایج طرح آمارگیری نیروی کار در  ۹۸ خبر داد. 
بهار ۱۳۹۸ حاکی از آن است که تعداد شاغلان در 

این فصل نسبت به فصل گذشته )زمستان ۱۳۹۷( 
یک میلیون و ۶۹ هزار و ۷۰۰ نفر و نسبت به فصل 
مشابه سال گذشته )بهار ۱۳۹۷( ۳۲۱ هزار و ۲۹۳ 

نفر افزایش پیدا کرده است.
صحبت های وزیر کار از کاهش نرخ بیکاری در 
سه ماهه نخست سال و کاهش تعداد بیکاران به دو 
ملیون و ۵۰۰ هزار نفر در حالی است که گزارش 
مرکز آمار ایران از وضعیت نیروی کار نشان می دهد 
و ۳۳۹  میلیون  مجموع ۲۷  از  امسال  بهار  در  که 
هزار و ۴۳۱ نفر جمعیت فعال کشور، ۲۴ میلیون 
و ۳۸۲ هزار و ۷۴۴ نفر شاغل و ۲ میلیون و ۹۵۶ 

هزار و ۶۸۷ نفر بیکار بوده اند.

کاهش ۱۰.۸ درصدی نرخ بیکاری در بهار ۹۸ 
سال  زمستان  در  بیکاری  نرخ  که  است  حالی  در 

گذشته ۱۱.۷ درصد بود.
چه  اگر  ایران،  مرکزآمار  گزارش  اساس  بر 
میزان نرخ مشارکت اقتصادی کشور نسبت به بهار 
سال گذشته ۰.۵ درصد کاهش داشته اما نسبت به 
برخوردار  درصدی   ۱.۱ رشد  از   ۹۷ سال  زمستان 

بوده است.
گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت 
کار از نتایج طرح آمارگیری نیز بیانگر آن است که 
در  بیکار کشور  از جمعیت  نفر  و ۸۸۱  هزار   ۹۳۲
بهار ۹۸ را زنان و دو میلیون و ۲۳ هزار ۸۰۶ نفر 

را مردان تشکیل داده  است.همچنین نرخ مشارکت 
اقتصادی کشور در بهار امسال ۴۰.۶ درصد بوده و 
نشان می دهد که مردان با ۶۵ درصد نسبت به زنان 
با ۱۶.۱ درصد بیشترین میزان مشارکت اقتصادی 

را داشته اند.
استانهای کشور  بیکاری در  نرخ  روند  بررسی 
نیز نشان می دهد که به جز چند استان در بیشتر 
نسبت  را   ۹۸ بهار  در  بیکاری  نرخ  کاهش  استانها 
به  از آن شاهد هستیم؛  به مدت مشابه سال قبل 
نحوی که نرخ بیکاری در کرمانشاه از ۲۰.۹ درصد 
در زمستان ۹۷ به ۱۴.۷ درصد در بهار ۹۸ و نرخ 
درصد   ۱۲.۵ به   ۱۹.۶ از  کردستان  در  بیکاری 
لرستان،  نظیر  استانهایی  مقابل  در  و  است  رسیده 
بیکاری  افزایش  با  هرمزگان  و  مازندران  گیلان، 
مواجه بودند که برخی کارشناسان دلیل بالا رفتن 
بیکاری در این استانها را وقوع سیل در بهار امسال 

عنوان کرده اند.
برابر آمارها، سالانه ۸۰۰ هزار نفر نیروی جدید 
وارد  و  افزوده  کشور  بیکاران  آمار  به  کار  جویالی 
کردن  فراهم  اساس  این  بر  که  می شوند  کار  بازار 
و  کار  جویای  جوانان  برای  لازم  فرصت های شغلی 
شمار  به  ضروری  امری  دانشگاهی  تحصیلکردگان 
می رود.دولت در برنامه ششم توسعه، مکلف شده نرخ 
بیکاری را تا چشم انداز ۱۴۰۰ به ۸.۶ درصد کاهش 
دهد و در این راستا با اجرای طرح اشتغال روستایی، 
مشاغل  طرح  فراگیر،  اشتغال  طرح  تکاپو،  طرح 
در  دانشگاهی  فارغ التحصیلان  ساماندهی  و  خانگی 

جهت مقابله با بیکاری گام برداشته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: قرار است همکاری جدیدی 
بین دولت و شهرداری ها برای ساخت مسکن استیجاری شکل بگیرد.
سید محمد پژمان اظهار کرد: در جلسه اخیر با حضور ریاست 
به  اجاره نشینی  نسبت  اخیر  سال های  در  که  مبحث  این  جمهوری 
مالکیت افزایش داشته است مطرح شد. به دلایل مختلف بعضی افراد 
تمایل به استفاده از مسکن  استیجاری دارند اما در حال حاضر بازار 
اجاره فقط توسط بخش خصوصی مدیریت می شود و نظامات، اهداف 
و ارقام آن با این بخش است. به همین لحاظ دولت و شهرداری ها باید 

نقش بیشتری به عهده بگیرد.
پایین  و  قوانین  ضعف  مشکل  دو  با  اجاره  حوزه  در  افزود:  وی 
بودن سطح مداخله دولت مواجهیم. نهایتا این جمع بندی حاصل شد 
حوزه  وارد  شهرداری ها  توسعه یافته،  کشورهای  عملکرد  مطابق  که 
اجاره داری شوند و مسکن استیجاری تولید کنند. با توجه به این که 
مدیریت این بخش باید در اختیار گروه های شهروندی باشد قرار شد 

که شهرداری ها با کمک دولت در این موضوع ورود کنند.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری تصریح کرد: هنوز محدوده 
این طرح قطعی نشده ولی عمدتا در مناطقی  خواهد بود که شهرداری 
یا دولت زمین در اختیار دارند. تولید مسکن استیجاری در بافت های 

ناکارآمد نیز امکان پذیر است.
موافقت اولیه بانک مرکزی با افزایش وام بافت فرسوده

پژمان با  اشاره به جلسه ای که هفته گذشته با مسوولان بانک 
مرکزی برگزار شده گفت: در این جلسه درباره افزایش سقف تسهیلات 
ساخت در بافت های ناکارآمد صحبت شد که مورد موافقت مسوولان 
بانک مرکزی قرار گرفت. صورت جلسه در حال تهیه اولیه است و اگر 
به  امضا برسد نتیجه به اطلاع عموم خواهد رسید. کلیت موضوع مورد 
تایید بانک قرار گرفته و فقط درباره این موضوع که منابع مورد نیاز 
چگونه تامین شود شیوه ای ارایه دادند که باید به اطلاع وزیر برسانیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: استنباط مدیران بانکی 
این است که اگر سقف تسهیلات افزایش پیدا کند احتمالا تعداد باید 

کاهش یابد.

کل  ستاد  سرباز  انسانی  سرمایه  اداره  رئیس 
نیروهای مسلح گفت: کسی منتظر احیای مجدد طرح 
خرید خدمت سربازی نباشد. سردار موسی کمالی با 
بیان اینکه دیگر بخشش غیبت سربازی، به صورت 
کلی وجود ندارد، گفت: همانطور که پیش از این نیز 
اعلام شده معافیت سنی نیز دیگر وجود ندارد.رئیس 
اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیروهای مسلح 
با تأکید بر اینکه پرونده خرید خدمت مختومه شده، 
متذکر شد: تنها راه برای سربازان غایب، انجام خدمت 
سربازی است. وی افزود: اگر سرباز، در حین خدمت 
حسن انجام وظیفه و رفتار داشته باشند، فرماندهان 
می توانند تا دو سوم اضافه خدمت آنها را ببخشند. 
کمالی با اشاره به وجود بیش از ۲ میلیون مشمول 
غایب در کشور، خاطرنشان کرد: در این رابطه، ستادِ 
برخورد با مشمولان غایب و افرادی که آنها را بازداشت 
می کنند، تشکیل شده و جزئیات این طرح و نحوه 

برخورد با این افراد )مشمولان غایب( به زودی اعلام 
انسانی سرباز ستاد کل  اداره سرمایه  می شود.رئیس 
نیروهای مسلح در پاسخ به این سؤال که با توجه به 
درپیش بودن انتخابات مجلس، شنیده ها حاکی از آن 
است که برخی از نمایندگان به دنبال احیای مجدد 
»خرید خدمت« هستند، نیز یادآور شد: خرید خدمت 
یک پدیده تبعیض آمیز و مشوقی برای تخلف بوده و 
اجرای این طرح در چند سال اخیر خود را نشان داد.
وی با بیان اینکه طرح خرید خدمت علاوه بر عدم 
کاهش  غیبت، منجر به افزایش شدید غیبت شد، 
ادامه داد: می توان گفت پرونده خرید خدمت دیگر 
مختومه، بسته، به تاریخ سپرده شده و اجرایی نخواهد 
احیای  منتظر  کسی  اینکه  بر  تأکید  با  شد.کمالی  
مجدد طرح خرید خدمت نباشد از مشمولان غایب 
خواست برابر قوانین جاری، تکلیف سربازی خود را 

روشن کنند.

شناسایی  و  رصد  از  ناجا  فتای  پلیس  رییس 
شاخ های اینستاگرامی خبر داد.

از  برخی  فعالیت  درباره  مجید  وحید  سردار 
اینستاگرامی در حوزه مدلینگ  صفحات پرطرفدار 
اینستاگرامی  شاخ های  عنوان  با  اصطلاحا  که   ... و 
را  طرحی  گذشته  سال  گفت:  شوند،  می  شناخته 
رصد  آن  جریان  در  که  کردیم  آغاز  فتا  پلیس  در 
و تذکرات لازم به این افراد داده شده و مواردی را 
به آنان مطرح کردیم. رییس پلیس فضای تولید و 
تبادل اطلاعات نیروی انتظامی با بیان اینکه اجرای 
این طرح ها جزو طرح های استمراری است، گفـت: 
امسال هم چنین طرح هایی ادامه داشته و اقدامات 
تخلفات  با  و  بود  خواهد  پلیس  رصد  مورد  آنان 
احتمالی آنان نیز برخورد خواهد شد. سردار مجید 
تبلیغ  در  صفحات  این  از  برخی  فعالیت  مورد  در 
این  گفت:  نیز  قماربازی  و  بندی  شرط  صفحات 

افراد در حوزه رصد و شناسایی پلیس هستند و اگر 
آنان  با  قضایی  دستگاه  هماهنگی  با  کنند  تخلفی 
برخورد خواهد شد. وی در مورد اینکه آیا با مواردی 
نیز برخورد شده است؟ به ایسنا گفت: مواردی بوده 
که این افراد احضار هم شده اند که در مورد برخی 
از این افراد تغییر رفتار ها آنها ناشی از همین موارد 

بوده است.

معاون امور اجتماعی و فرهنگی  شهرداری منطقه یک:
فعالیت های ورزشی رایگان در 68 

ایستگاه تندرستی شمال تهران 
حرکات ورزشی صبحگاهی و عصرگاهی  در 
بانوان و آقایان  ۶۸ ایستگاه تندرستی در بخش 
شمال  ورزشی  اماکن  و  ها  بوستان  سطح  در 
تهران با حضور  مربیان مجرب به صورت رایگان 

برگزار می شود.
به گزارش امتیاز؛ مجتبی توسلی  معاون 
این منطقه  فرهنگی شهرداری  و  اجتماعی  امور 
در  شرکت  داشت:  اظهار  فوق  خبر  بیان  با 
سلامت  منظورتامین  به  ورزشی  های  فعالیت 
سنین  تمام  برای  اجتماعی  مشارکت  افزایش  و 
مختلف  اقشار  و  سالمندان  و  جوانان  ویژه  به 
اساس  همین  بر  است  ضروری  و  مهم  بسیار 
برنامه  تابستان،  قرار داشتن در فصل  به  باتوجه 
فعال  های  ایستگاه  شادستان،  ورزشی  های 
 ، ،داوطلبی  تخصصی  و  عمومی  های  بخش  در 
های  ،دستگاه  وزن  سالمندان،معلولین،کنترل 
دختر،  و  مادر  کودک،  شادمانه  ایستگاه  پارکی، 
نواحی دهگانه شمال  در  ،خانوادگی  پسر  و  پدر 

تهران در حال برگزاری است.
منطقه  تندرستی  های  ایستگاه  گفت:  وی 
یک در طول هفته میزبان شهروندان و ورزشکاران 
های  دوشنبه  پویش  های  برنامه  ویژه  و   است 
ورزشی هر هفته در یکی از بوستان های شمال 
که هفته گذشته  است  برگزاری  در حال  تهران 
با حضور مجید رباطی سرپرست سازمان ورزش 
شهری  مدیران  از  وجمعی  تهران  شهرداری 
،سلطان پور دبیر کنفدراسیون اسپوکس آسیا و... 
در بوستان نیاوران برگزار شد و شهروندان در این 
صبح با نشاط در کنار ورزشکاران پس از انجام 
گروه  های  برنامه  از  صبحگاهی  ورزش  حرکات 
نانچیکو)در دو بخش مجزای  اسپوکس،  نمایش 

آقایان و بانوان (و یوگای خنده بهره مند شدند.
ایستگاه  برپایی  به  باتوجه  افزود:  توسلی 
ورزشی گروه های خاص به جهت توسعه طرح 
افراد   این  برای  جسمانی  تناسب  هدفمند  های 
فعال  حضور  زمینه   ، داون  سندروم  افراد  ویژه 
فراهم  همگانی  ورزش  عرصه  در  نیز  قشر  این  

شده است.

همزمان با فصل شیوع آفات در منطقه21 انجام می شود؛
»پایش سراسری آفت سفید بالک« در 
فضای سبز شهری ورودی غربی پایتخت

به همت مرکز تحقیقات، آموزش و مشاوره 
فضای سبز منطقه۲۱؛ »اقدامات کنترلی با هدف 
پایش سراسری آفت سفید بالک« در فضای سبز 
با شروع  همزمان  پایتخت  غربی  ورودی  شهری 

مرداد ماه آغاز شد.
معاون  زابلی  سیاوش  امتیاز،  گزارش  به 
با  منطقه  این  زیست  محیط  و  شهری  خدمات 
بیان خبر فوق گفت: باتوجه به اهمیت نگهداشت 
فضای سبز در کلانشهر تهران، اقدامات کنترلی 
طبق  بالک  سفید  مستمر  پایش  شامل  وسیعی 
نقشه های زون بندی شده نواحی، تدوین برنامه 
پاشی،  روغن  و  آبشویی  شده  بندی  زمان  های 
بازدید از ادوات و نهاده های مصرفی پیمانکاران 
به  صنایع  با  مکاتبه  ها،  لیست  چک  تکمیل  و 
منظور بازدید از داخل محوطه، حذف تنه جوش 
آلوده  های  سرشاخه  سبز  هرس  و  پاجوش  و 
درختان توت و زیتون و ... در منطقه۲۱ صورت 

گرفته است.
وی در ادامه افزود: در همین راستا، بررسی 
صورت  به  بالک  سفید  آفت  زندگی  سیکل 
پوره،  )تخم،  زیستی  مراحل  مشاهده  و  هفتگی 
شفیره زنده و پارازیت شده( توسط کارشناسان 
گیاهپزشک مرکز تام منطقه۲۱ همراه با تعویض  
کارت های زرد در قسمت های پایلوت و جمع 
منظور  به  توت  درختان  برگ  های  نمونه  آوری 
آلودگی  میزان  برآورد  و  آزمایشگاه  به  ارسال 
انجام  منطقه۲۱  در سطح  آفت  این  به  درختان 

می گیرد.

دوچرخه سواری شهردار منطقه 10 در 
مسیر بازدید از پروژه ها

پروژه  از  بازدید  منظور  به  بحیرائی  حسین 
تا  ستادی  ساختمان  از  احداث  حال  در  های 
حکیم  باغ  و  رضوان  عرب،  شهید  های  بوستان 

و درمانگاه منطقه را رکاب زد.
به گزارش امتیاز، حسین بحیرائی شهردار 
منطقه ۱۰ در یک اقدام نمادین به منظور کاهش 
حفظ  و  هوا  آلایندگی  کاهش  ترافیک،  حجم 
محیط زیست با دوچرخه از پروژه های عمرانی 

این منطقه بازدید کرد.
از  یکی  داشت:  اظهار  منطقه  شهردار 
بالای  حجم  بزرگ  شهرهای  مهم  ی  دغدغه 
نظر  از  تهران  شهر  علاوه  به  است،  ترافیک 
آلودگی هوا در وضع مطلوبی نیست و چنانچه 
وضعیت  این  به  روز  هر  نقلیه  وسائل  آلودگی 
محیط  و  مردم  برای  مخاطراتی  شود،  اضافه 

زیست همراه خواهد داشت.
برای  زیست  محیط  اینکه  به  اشاره  با  وی 
همه ی جامعه است و نسل های آینده هم از آن 
استفاده می کنند وظیفه ی ما حفظ و نگهداری 
آن است افزود: نهادینه شدن فرهنگ استفاده از 
دوچرخه در سطح شهر مي تواند علاوه بر ایجاد 
نشاط و حفظ سلامت به کاهش آلودگي و حفظ 

محیط زیست کمک شایان توجهی کند. 
تا حد  پس  به  این  از  کرد:  تأکید  بحیرائی 
اجراي  محل  در  حضور  و  بازدید  براي  امکان 
استفاده  دوچرخه  از  شهري  عمران  هاي  پروژه 
نیز توصیه می کنیم  خواهم کرد. به شهروندان 
که مسیرهای کوتاه خود را با دوچرخه طی کنند 
و یا از وسایل حمل و نقل عمومی استفاده نمایند 
تا علاوه بر کمک به سلامتی خودشان، به بهبود 

وضع ترافیک و آلودگی هوا یاری رسانند.
از آن است که شهردار  این گزارش حاکی 
منطقه به منظور بازدید از بوستان های در حال 
مسیر  حکیم  باغ  و  رضوان  عرب،  شهید  احداث 
ساختمان ستادی تا پروژه های مذکور را رکاب 
درمانگاه  افتتاح  افتتاح  منظور  به  همچنین  زد. 
منطقه با حضور در آن در جریان روند اقدامات 

تجهیز وسائل و امکانات قرار گرفت.

منطقه 19 موفق به نقض دادنامه 310 
میلیارد ریالی در محاکم تجدید نظر شد

محاکم  در  که  ریالی  میلیارد  دادنامه ۳۱۰ 
با  منطقه ۱۹ صادر شد  علیه شهرداری  قضایی 
شهرداری  حقوقی  کل  اداره  ویژه  های  پیگیری 
محاکم  در  منطقه  این  حقوقی  اداره  و  تهران 
تضییع حقوق شهرداری  از  و  نقض  نظر  تجدید 

تهران جلوگیری شد.
به گزارش امتیاز، با توجه به اینکه در سال 
۱۳۹۶ دادنامه ای علیه شهرداری این منطقه در 
دادگاه بدوی با موضوع مطالبه بهای ملک واقع 
به  محکوم  را  منطقه  این  شد  صادر  طرح  در 

پرداخت ۳۱۰ میلیارد ریال کرد.
گفتنی است با توجه به اینکه دعوی خواهان 
مقرون به واقع نبود و با پیگیری های انجام شده 
از سوی اداره کل حقوقی شهردار تهران و منطقه 
۱۹ مشخص شد خواهان در دهه ۸۰ در خصوص 
ملک فوق با شهرداری منطقه توافق کرده است.

های  پیگیری  با  گزارش  این  اساس  بر 
در   ۱۹ منطقه  شهرداری  حقوقی  اداره  مستمر 
عامه  حقوق  گسترده  تضییع  از  خصوص  این 

جلوگیری شد .

به منظور ارتقاء کیفیت محیط شهری:
احداث پاتوق های محله جدید در 

منطقه 13
شهردار منطقه۱۳ از احداث دو پاتوق محله 
در خیابان های عابدینی و حلیمی  واقع در محله 
صفا خبر داد و گفت : با تکمیل و بهره برداری 
پاتوق های محلی منطقه  تعداد   ، این دو محل 

۱۳ به هفت پاتوق افزایش می یابد.   
زاده،  رحمان  مرتضی  امتیاز،  گزارش  به 
ناحیه یک  به وضعیت   اشاره  با  شهردار منطقه 
با توجه  از نظر سطوح خدماتی گفت:   منطقه  
کاربری  کنار  در  به کمبود سرانه های خدماتی 
شهری،  تاسیسات  و  مذهبی  آموزشی،  های  
محلی،  وخرد  کوچک  خدماتی  فضاهای  ایجاد 
و  نوسازی  توسعه  و  رشد   انگیزشی  عامل  خود 

ارتقای کیفی محیط خواهد بود.
موجب  را   در  محلات  بهسازی  وقوع  وی 
محیط  کیفیت  ارتقاء  عملا  و  نوسازی  تسریع 
دانست و افزود: باید فضاهایی را به عنوان محرک 
توسعه معرفی نمود، تا موجب ترغیب شهروندان 

به نوسازی شود.
های  پاتوق  که  این  بیان  با  زاده  رحمان 
بودن  خودمانی  آرامش،  مشخصه  سه  محلی 
کانونهای  اصولا  و  دارند  خود  با  را  بودن  دنج  و 
اجتماعی هستند، عنوان کرد: هدف از ساماندهی 
شدن  قوی  برای  تلاش  محله،  های  پاتوق 
تعاملات اجتماعی و ارتقاء کیفیت محیط شهری 
است تا سرزندگی و حس تعلق به محله وامنیت 

اجتماعی محلات شهرمان تقویت شود.
اقدامات  خصوص  در   ۱۳ منطقه  شهردار 
صورت گرفته در این دو پاتوق خاطر نشان کرد: 
در این پاتوق ها ضمن اجرای عملیات عمرانی و 
زیر سازی ، ترسیم نقاشی دیواری بر جداره ها ، 
احداث فضای سبز با جانمایی گلدان و باغچه ، 

نصب وسایل ورزشی و... صورت می گیرد.

افزایش مشارکت در انتخابات 
شورایاری نسبت به دوره های قبلی در 

منطقه11 
محمد جواد رشیدی معاون امور اجتماعی و 
فرهنگی منطقه۱۱ از حضور پر شکوه شهروندان 
منطقه۱۱ در صفوف شعب ۷۹ گانه این منطقه 
محله  شورایاری  انتخابات  دوره  پنجمین  در 
شهروندان  مشارکت  آمار  افزایش  و  تهران  های 
منطقه۱۱ نسبت به دوره قبل انتخابات شورایاری 

خبر داد.
به گزارش امتیاز، محمد جواد رشیدی با 
به حضور حداکثری شهروندان منطقه۱۱  اشاره 
های  محله  شورایاری  انتخابات  از  دوره  این  در 
شهرداری  پرسنل  همکاری  با  گفت:  تهران 
انتخابات  از  دوره  این  توانستیم  منطقه۱۱ 
شورایاری را با نهایت دقت و بهتر از دوره های 
قبل برگزار کنیم و خوشبختانه شاهد حضور پر 

شور شهروندان در این دوره بودیم .
رشیدی در ادامه با اشاره به مشارکت بیش 
این  در  منطقه۱۱  شهروندان  از  نفر   ۱۵۰۰۰ از 
دوره از انتخابات تصریح کرد: شورایاری ها بدنه و 
بازوان اجرایی مدیریت شهری هستند که تعامل 
با شهروندان را در راستای رفع معضلات تسهیل 
می کنند و از این رو مشارکت در انتخابات برای 
مدیریت شهری از اهمیت بسیار بالایی برخوردار 
است که خوشبختانه شاهد سنگ تمام گذاشتن 
از  دوره  این  در  مشارکت  به  نسبت  شهروندان 

انتخابات بودیم .
امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری  معاون 
منطقه۱۱ در ادامه افزود: پس از اتمام شمارش 
از  است،  ما  دسترس  در  که  آماری  طبق  آراء 
دوره  پنجمین  در  کننده  شرکت  میان ۱۵۴۸۴ 
انتخابات شورایاری محله های منطقه۱۱، تعداد 
حضور بانوان ۵۹۰۲ نفر و ۹۵۷۴ نفر نیز آقایان 

می باشد.
کلی  آمار  در  افزود  ادامه  در  رشیدی 
سطح  و  تهران  های  محله  به  نسبت  که 
هلال  محله  است،  شده  بیان  مردم  مشارکت 
مشارکت   %۹ از  بیش  با  منطقه۱۱  احمر 
انتخابات  در  تهران  مشارکت  پر  محلات  جزو 

شورایاری است.
به  اشاره  با  ادامه  در  رشیدی  جواد  محمد 
اسکندری،  محلات  گفت:  شهروندان  مشارکت 
بیشترین  و سلامت  آگاهی  احمر،  امیریه، هلال 
منطقه۱۱  گانه   ۱۷ محلات  بین  هارا  مشارکت 
داشته و محلات حشمت الدوله، انقلاب و حر نیز 
طبق آمار کمترین میزان مشارکت را در منطقه 

به خود اختصاص داده اند.
شهرداری  فرهنگی  اجتماعی  امور  معاون 
منطقه۱۱ در انتها گفت: آمار حضور و مشارکت 
انتخابات  از  دوره  پنجمین  در  شهروندان 
مشارکت  نفر   ۱۰۰۰ از  بیش  رشد  با  شورایاری 
کننده همراه بوده که نوید خوبی است چرا که 
و  مندی  دغدغه  سطح  افزایش  دهنده  نشان 
مطالبه گری شهروندان از مدیریت شهری است .
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یادداشت
 خاک فروشی جزیره هرمز 

قاچاق یا قانونی 
فروشی  خاک  داستان 
سالهاست   هرمز  جزیره  در 
دوستداران  مناقشه  مورد  که 
از  برداران  بهره  و  طبیعت 
بوده  جزیره  این  خاک  معدن 
و مورد اختلاف نظر خیلی ها 
قرار دارد.، طی این سالها بارها 
و بارها توسط رسانه ها به فروش خاک با ارزش و 
استثنایی این جزیره اعتراض شده و همواره عکس 
العمل های متفاوتی از سوی مسئولین از صاحبان 
معدن در این جزیره گرفته تا ریاست دایره مبارزه 
با قاچاق و سایر مسئولین به دنبال داشته است .در 
این میان بحث قاچاق خاک هرمز نیز بارها مطرح 
و موضع گیری های متفاوتی را از سوی مسئولین 

بدنبال داشته است.
قاچاق خاک یکی از مسائلی است که برخی از 
نمایندگان مجلس و برخی کارشناسان درباره آن 
صحبت کرده اند، اما مدیران وزارت جهاد کشاورزی 
همواره این موضوع را تکذیب می کنند.در این راستا 
اخیرا،  رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز اعلام کرد که تا کنون گزارشی از قاچاق خاک 
پایش  و  رصد  زمینه  این  در  همواره  و  نداشته ایم 
از جزیره هرمز  این رابطه خاکی که  می کنیم. در 
این  به معادن  استحصال و صادر می شود، مربوط 
جزیره بوده و مصارف دارویی و رنگ آمیزی دارد.
علی مویدی - رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
هیچ  تاکنون  کرده»  اعلام  ایسنا  به   - ارز  و  کالا 
گزارشی درباره قاچاق خاک نداشته ایم و مسائلی 
که مطرح می شود، در حد شنیده ها و اخبار است.

وی با بیان اینکه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
موضوع قاچاق خاک را همواره پیگیری کرده و از 
این به بعد نیز آن را در دستور کار قرار می دهد، 
قاچاق  اما  دارد  زیادی  اهمیت  مسئله  این  افزود: 
خاک موضوعیتی ندارد و به نظر نمی رسد چندان 
دیگر  کالاهای  که  چرا  باشد،  داشته  جذابیتی 
بسیارند که زمینه قاچاق آنها فراهم است و معمولاً 

تاکید  و سو می روند.وی  آن سمت  به  قاچاقچیان 
هرمز  از جزیره  که  رابطه خاکی  این  »در  میکند، 
استحصال و صادر می شود، کاملًا رسمی و قانونی 
است و خاکی نیست که از منابع پایه کشور خارج 
شده باشد؛ چرا که این خاک از معادن جزیره هرمز 
برای مصارف دارویی و رنگ آمیزی استحصال شده 

و صادر می شود.«
این در حالیست که مریدی، مدیرکل دفتر آب 
و خاک سازمان حفاظت محیط زیست به خبرنگار 
خاک های  صادرات  کند»  می  اعلام  نیوز  اقتصاد 
زراعی و مرتعی طبق قانون ممنوع اعلام شده است 
اما صادرات خاک از هرمز انجام می شود.که به دلیل 
صادرات  این  باید  خاک  این  اکولوژیک  ارزش های 
غیرقانونی اعلام و صادرات متوقف شود ولی وزارت 
صنعت و معدن در مقابل این خواست معاونت محیط 
مقاومت  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  طبیعی 
حال  در  که  عربی  کشورهای  برخلاف  و  می کند 
ساخت جزایر مصنوعی هستند، از دهه ۳۰ تا امروز 
خاک سرخ جزیره هرمز صادر یا غیرقانونی از کشور 
خاک  نوع  این  صادرات  قانون  می شود.طبق  خارج 
نوع صادرات  این  بنابراین  دانسته شده است،  مجاز 
اسمش قاچاق نیست و از مجاری رسمی کشور خارج 
جزیره  در   « میکند:  اضافه  ادامه  در  می شود«..وی 
هرمز به دلیل شکایاتی که وجود داشت و تحقیقاتی 
این  در  که  شد  این  بر  تصمیم  گرفت،  صورت  که 
باره سیاست ها بازنگری شود و فعالیت معدن خاک 
سرخ این جزیره متوقف یا محدود شود. به تشخیص 
محیط زیست اتفاقی که در جزیره هرمز دارد می افتد 
تخلف است و هرگونه صادرات خاک قاچاق محسوب 
می شود. ولی از نظر قانونی چون هنوز در حال طرح 
دعوی و تشکیل دادگاه است، این فعالیت هنوز قاچاق 

محسوب نمی شود....«
بنا بود با شروع بکار کارخانه پودر خاک سرخ 
که در این جزیره فعالیت قانونی دارد تولیدات خود 
شدن  فرآوری  با  بلکه  فروشی  خام  بصورت  نه  را 
محدود  فروش  مجوز  افزوده  ارزش  بصورت   ، آن 
داشته باشد. قرار بود  مردم بومی این جزیره نیز 
سهام دار این کارخانه  شده و از عایدات آن بهره 
هیئت  رئیس  خزعلی  راستا   این  شوند.در  مند 

مدیره کارخانه پودر خاک سرخ هرمز طی گفتگو 
با روزنامه خراسان در پاسخ به پرسشی مبتنی بر 
هم  سودی  سرخ  خاک  فروش  قبال  در  آیا  اینکه 
میگوید:»  نه،  یا  شده  پرداخت  جزیره  بومیان  به 
مردم  برای  سرخ  خاک  معدن  سهام  از  ۶۰درصد 
ازپول  اما  اند  داده  ما  به  هم  را  هایی  ،برگه  است 
خبری نیست،..... از امروز به بعد هرخاکی در هرمز 
۴۰درآمدش  ۶۰به  میزان  به  باید  برود  فروش  به 

توزیع شود....«
با گذشت یک سال از آن تاریخ و گلایه های 
معدن  این  سهام  سود  کنون  تا  هرمز،  بومی  مردم 
به بومیان منطقه پرداخت نشده و تنها سهامداران 
می  دریافت  را  خود  سهم  کارخانه  این  خصوصی 
معصوم  مصطفی  دکتر  خراسان  گزارش  کنند..به 
تبریزی ناظر درزمینه واگذاری سهام به مردم هرمز 
می گوید: »مقرر شد تا ۶۰درصد از سهام شرکت که 
در آن زمان دو میلیارد تومان قیمت گذاری شده بود 
به مردم واگذار شود و مردم به صورت اقساط این پول 
را به شرکت باستان معدن پرداخت کنند.اما از آن 
جا که مردم هرمز پولی نداشتند قرار بر این شد تا 
این پول از سود ۶۰درصد ناشی از فروش خاک کسر 
شود.وی اما به این نکته هم اشاره می کند که علاوه 
بر این دو میلیارد تومان ،دو میلیارد تومان نیز بدهی 
های لیزینگی و متفرقه وجود داشت که باید به نسبت 
۶۰به ۴۰پرداخت می شد.تبریزی با تاکید بر این که 
وظیفه او در این پروژه تنها نظارت بر حسن اجرای 
انتقال سهام به مردم هرمز بوده است که به درستی 
نیز انجام گرفته است می گوید :بر اساس حساب های 
مالی تا امروز تمامی بدهی سهامداران از بابت خرید 
سهام شرکت پرداخت شده است و از امروز به بعد 
هرخاکی در هرمز به فروش برود باید به میزان ۶۰به 
۴۰درآمدش توزیع شود.وی تعداد سهام توزیع شده را 
نیز شش هزار و ۲۰۰برگ سهم اعلام می کند و این 
که از ۲۵سال عمر تعیین شده برای معدن ۱۵سال 
باقی است و مردم می توانند از منافع آن بهره مند 

شوند«
با جمع بندی مطالب عنوان شده نتایج ذیل 

حاصل می شود:
۱- خاک هرمز را فقط یک کارخانه میتواند 

ده سال  البته  و  کند  فروشی  خام  قانونی  بصورت 
که  بوده   قرار  و  گرفته  را  برداشت  مجوز  پیش 
سهیم  خاک  عایدات  سود  در  هم  را  بومی  مردم 
کند.۱۰ سال فعالیت کرده که با توجه به اظهارات 
توانسته سود سهامدارن  یا  تا بحال  مدیر کارخانه 
هزینه  اینکه  یا  و  کند  پرداخت  را  خصوصی خود 
های خود را تامین نماید و آن هم فقط از طریق دو 

محموله صادرات خام فروشی اجرایی شده است..
در  که  شوند  دعا  به  دست  هرمز  مردم   -۲
خاک  کردن،  فرآوری  بجای  هم  آینده  سال   ۱۵
به  کارخانه«  مدیر  اذعان  به  کشتی،»  کشتی  را 
فقظ  داخل  بازار  چون  بفروشند،  هند  و  پاکستان 
!! آن هم به بهای خالی شدن  تامین هزینه است 

خاک با ارزش جزیره!
زیست  محیط  دوستداران  های  مخالفت   -۳
بیجا و غیر قانونی است، چون این کارخانه بصورت 

قانونی در حال تخریب اکو سیستم جزیره است .
۴- بنا به اذعان مسئولین اولا چون در جزیره 
هرمز، قاچاق کالای دیگر جذابیت بیشتری دارد، 
بنابراین دلیلی برای نگرانی قاچاق خاک در هرمز 
وجود ندارد، در ثانی بجای نگرانی تخریب طبیعت 
جزیره هرمز بهتر است دغدغه  فرسایش خاک در 
باشیم چون حجم فرسایش خاک  را داشته  ایران 
با تخریب خاک از طریق  در کل کشور در قیاس 

فرسایش، قابل مقایسه نیست....
اینستا  ۵-اگر در شبکه های اجتماعی مانند 
هم خاک فروشی می شود حجم آن بسیار اندک 
برداشت  این خاک  توریسم  قالب  در  تنها  و  است 
نگرانی  هم جای  می شود.باز  گذاشته  به حراج  و 
نیست چون قاچاق نمی شود و دستکم برای موارد 

اینچنینی قانون سکوت کرده است.
خانم ابتکار زمانی که ریاست سازمان حفاظت 
قبال  در  داشتند  عهده  به  را  زیست  محیط  از 
برداشت قانونی یا غیر قانونی خاک هرمز اظهاراتی 
می  اشاره  آن  به  مقال  این  پایان  در  که  داشتند 
کنم».اگر روند فروش خاک در جزیره هرمز ادامه 
داشته باشد تا چند سال آینده این جزیره هم به 
ناکجاآباد تبدیل خواهد شد که خیلی ارزش  یک 

خاصی ندارد«

ناصر تبریزی


